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Vážení přátelé,
     dostává se vám do rukou letošní informační zpravodaj našeho klubu, ve kterém vás seznámím s 
činností za uplynulý rok, ale vy, kteří navštěvujete naše internetové stránky a čtete si zápisy ze 
schůzí, jste poměrně dobře v obraze.
     Jak všichni víte, i letošní chovná, ale především výstavní sezóna byla poznamenána covidovou 
pandemií. Výstavy se pozvolna začaly rozbíhat počátkem května, ale také záleželo na místě. V mém
okolí například hodně tradičních výstav odpadlo a to i v červencových termínech z obavy možného 
zákazu konání či nízké návštěvnosti popř. zvýšených hygienických požadavků. Tato situace se také 
odrazila na množství vystavených zvířat. Mnohde to bylo i o polovinu proti minulým letům. Takže 
naše tradiční expozice v Držovicích a Němčicích se letos neuskutečnily. A aby toho nebylo málo, 
tak v tomto roce proběhla celou republikou i epidemie myxomatózy, která mnohde úplně 
zdecimovala mnohaleté úsilí chovatelů králíků. Byla o to horší, protože místy umírali i očkovaní 
králíci!
     První schůzi výboru jsme udělali až v květnu v Němčicích n/H, ale už zde jsme dohodli termín 
speciálky klubu, proto mě mrzí tak nízká účast našich členů. Scházíme se takto jednou ročně, tak si 
myslím, že by bylo víc než vhodné si na tento „svátek“ udělat čas a přijet! Dohodli jsme se zde také
na podpoře členů klubu, kteří vystaví na CVMK, CV a Moravii Brno tím, že budou mít možnost 
požádat o uhrazení klecného na každý vystavený kus. Jedinou podmínkou bylo požádat max. do 1 
měsíce od konání dané výstavy. Také jsme odsouhlasili nákup jednoho poháru na CVMK, nakonec 
po dodatečné emailové komunikaci, klub věnoval poháry dva. V červnu ukončil členství jednatel př.
Mejzlík a na jeho místo byl kooptován př. Vytrhlík. Podruhé se výbor sešel v říjnu. Hlavním bodem 
schůze bylo rozdělení úkolů na blížící se speciálku. Př. Vytrhlík náš klub zastupoval  na konferenci 
v Praze, kde se kromě jiného schválil nový registrační řád.
     Speciálka proběhla ve stanoveném termínu 6.11. 2021 v Prostějově, kde vše opět vzorně 
připravil př. Brabec. Posouzení provedl př. MVDr. Martinec, který body nešetřil, takže se nám na 
typizaci, kterou jsme provedli podle návrhu nových typizačních kódů sešlo nejvíc za dobu, co 
pamatuji. Jak jsem psal výše, bohužel se nás sešlo málo, takže schůze nebyla usnášení schopná a 
nemohli jsme některé věci projednat a rozhodnout! Dočasně funkci pokladníka klubu přebral po 
zesnulém př. Hénikovi jednatel př. Vytrhlík. Členský příspěvek zůstane ve stejné výši, tedy 200,- 
Kč.
     Dva týdny po speciálce se uskutečnila CV v Lysé n/L. Na speciálce jsme se dohodli, že i tuto 
výstavu podpoříme podpoříme dvěma poháry. Po delší době se v Lysé objevilo více vystavených 
zvířat, což je chvályhodné a pro propagaci plemene velmi prospěšné! Při této výstavě předal př. 
Kvapil dárkový balíček a pamětní list př. Kargerovi.
     Moravia Brno se bohužel nekonala, covid opět udeřil v plné síle! Je to škoda, protože na tuto 
výstavu jezdí mnoho návštěvníků a i členové našeho klubu zde rádi předvádí své odchovy.

     Nakonec mi dovolte, abych nám všem popřál do nového roku vše nejlepší, hlavně zdraví nás i 
našich nejbližších a samozřejmě zdravé, plodné a výstavně úspěšné odchovy našeho oblíbeného 
„Mbháčka“!

                                                                                                             Michal Kaiser
                                                                                                             předseda klubu



Členská základna

     Na začátku roku 2021 měl náš klub 23 členů. Na květnové schůzi výboru jsme přijali MCH 
Tadeáše Vytlačila, v polovině roku své členství ukončil jednatel př. Mejzlík a 12. října bohužel 
zemřel náš pokladník př. Hénik. Od nového roku naše řady opustí jako řádný člen př. Ladislav 
Šujan, který se stane čestným členem  a ze zdravotních důvodů nás bohužel také opustí                 
př. Vladislav Biernat. 27. prosince nás bohužel po těžké nemoci opustil i př. Pavel Bičák.

     Pár slov k výše jmenovaným. 

Přítel Radoslav Hénik bydlel v Prostějově – Vrahovicích, do klubu vstoupil v roce 2012. Od roku 
2015 byl členem tehdy revizní komise a od roku 2018 převzal funkci pokladníka. Tuto funkci 
vykonával pečlivě a svědomitě až do konce. Byl velmi platným členem výboru našeho klubu a když
jsem s ním na začátku října telefonicky hovořil, byl v dobré náladě a měl plány do budoucna. 
Bohužel člověk míní a osud mění! Bylo mi ctí ho znát! Čest jeho památce!

 Přítel Pavel Bičák byl členem klubu od roku 2008. Byl nejvýraznější osobností mezi našimi 
chovateli, abych tak řekl, českého křídla našeho klubu. Byl chovatelem s nejvíce chovnými zvířaty. 
Jednu dobu měl i tuším 16 chovných samic. Na moraváky nedal dopustit. Vždy když jsem s ním 
mluvil, připomněl,  že si u Mbh cení plodnost, zdraví, rychlost růstu a výbornou mastnou výtěžnost 
našeho plemene. Velmi se zasloužil o propagaci Mbh na výstavách a to nejen ve svém okolí, ale i na
speciálkách v Kolíně a CV v Lysé nad Labem, kde nikdy jeho zvířata neudělala ostudu, spíše 
naopak! Na letošní CV získal na samce 96,0b. a titul ŠČR. Nesmím také zapomenout na jeho 
úspěch na EV v Metách 2015, kde na svou kolekci získal titul evropského mistra za neuvěřitelných 
386,0 b. Jeho odchod je citelnou ztrátou nejen pro klub, ale hlavně pro plemeno Mbh. Bylo mi ctí, 
ho znát! Čest jeho památce!

Dalším, který nedobrovolně z vážných zdravotních důvodů opustil naše řady je bývalý jednatel př. 
Jiří Mejzlík. Jirka vstoupil do klubu v roce 2009, do roku 2013 dělal předsedu revizní komise. V 
roce 2013 přijal funkci jednatele klubu, kterou vykonával až do ukončení členství.  Do výkonu své 
funkce byl velmi zapálený a vykonával ji s plným nasazením. Především ji ale vykonával pečlivě a 
svědomitě. Napsal několik článků do Chovatele a sloupků o našich speciálkách tamtéž. Napsal 
několik propagačních článků do Prostějovského týdeníku. Nepamatuji, že by vynechal speciálku 
nebo výborovou schůzi, ačkoliv jezdil vlakem a ráno musel vyjet kolem 5. hod. ranní, aby se dostal!
I když jezdil vlakem, málokdy se stalo, že by nepřivezl na speciálku nějakého králíka. Takto vozil 
králíky do Kolína i do Lysé. Je velkým propagátorem a milovníkem Mbh. Svědčí o tom i to, že je 
ochotný sednout na vlak, který má sice jako bývalý zaměstnanec drah zdarma, a třeba přes půl 
republiky vést králíka novému majiteli a ani si za něho nevzít peníze! Byl, a doufám, že ještě 
dlouho bude, nejen úspěšným chovatelem, ale i vystavovatelem našeho oblíbeného plemene, stačí 
se podívat do katalogů speciálek.  

Př. Ladislav Šujan dlouhá léta působil jako spolehlivý pokladník našeho klubu než pokladnu v roce 
2018 předal př. Hénikovi. Také byl velkým propagátorem plemene. Svá zvířata vozil na bezpočet 
místních výstav, většinou nechyběla na tradičních expozicích v Držovicích ani v Němčicích. Vozil 
je i do Slavkova u Brna a svá zvířata předváděl i na CVMK a CV. Dokonce vystavil jako jeden ze 
tří chovatelů Mbh na EV v Metách 2015 s velmi dobrým oceněním!

Bohužel se musíme rozloučit ještě s jedním členem. Př. Vladislav Biernat mi oznámil, že ze 
zdravotních důvodů musí chov moraváků ukončit. Ač byl členem poměrně krátce od roku 2016,
stihl pro propagaci Mbh udělat dost. Protože žije v Bohumíně, má to blízko do Polska, takže jeho 
zásluhou se moraváčci podívali i k našim severním sousedům. Obeslal i  mnoho výstav ve svém 



okolí. Měl velmi kvalitní chov, což dokládají tituly MČR z CVMK, ČC z mnoha výstav včetně 
Moravie Brno.

Všem výše jmenovaným ještě jednou děkuji za jejich přínos pro klub a plemeno moravských bílých
hnědookých!

 
Zpráva pokladníka
Stav financí klubu Mbh k 31.12.2021

Pokladna(hotovost) převod z 2020             3.276,- 
Zůstatek                                                     -   563,-

Příjem za rok 2021 
člen.spřísp. 6X                                            1.200,-

Výdaje :
razítko                                                            398,-
štítky na poháry                                             360,-
pohřební kytice                                              800,-
občerstvení VČS                                          1.530,-
4 x dárkový balíček  živ.jubileum                1.951,-

Běžný účet  převod z 2020                         12.666,04
Konečný stav                                              17.715,35

Příjmy :
člen. Přísp. 12 x                                             2.400,-
příspěvek gen. zdroje                                     5.000,-
příspěvek UV za výstavní činnost                 1.459,-

Výdaje :
poháry CVMK  Přerov                                    850,-
vedení int. stránek                                           999,-
dárkový balíček živ. jubileum                         600,80
příspěvek na výstavu                                       320,-
pohřební kytice                                                990,-
poplatky za vedení účtu                                     50,-
k 31.12.2021 nepřišla Fa na Pohár věnovaný
klubem na CV Lysá nad Labem bude
zaúčtováno v r. 2022

Vážení přátelé,
     víme, že hlavní příjem našeho klubu je z členských příspěvků ( stále 200,- Kč), 
proto apeluji na zaplacení do 31.3.2022, jak bylo již dříve zavedeno. Pokud někdo 



neuhradí požadovanou částku bude považováno, že již dále nechce být členem 
našeho klubu!
Připomínám : 
běžný účet klubu číslo  :        274193604/0300
specifický symbol : 2022
do zprávy pro příjemce napište Vaše příjmení

účet pro hotovost klubu číslo : 182853193/0800
do zprávy pro příjemce napište  Vaše příjmení

Sepsal Vytrhlík Václav  Brumovice 180,691 11  Brumovice
mobil : 773 650 717 , mail : dvytrhlikova@seznam.cz

Zpráva registrátora př. Pavla Matúšů st.

Výpis registrace králíků moravských bílých hnědookých od 1.1.2021 – do 18.12.2021

 příjmení a jméno
registrace
klubem

registrace
CPPK

Biernat Vladislav 8ks
Bičák Pavel 30ks
Blažek Josef 9ks
Duchoň David 5ks
Foltýn Stanislav 2ks
Jindrová Hana 21KS
Kaiser Michal 6ks 22ks
Konečný Jiří 6ks
Kvapil Jan Ing. 39ks
Karger Ivan 9ks
Mejzlík Jiří 7ks
Matúšů P. spol.chov 38ks
Nečasová Marcela Mgr. 35ks
Šimek Vlastimil Mvdr. 18ks
Vytlačil Tadeáš 2ks
Zbraněk Miloslav 14ks
CELKEM 79Ks 192ks

271

Plemenný chov

Vytrhlík Václav 22Ks

Souhrnem bylo ke dni 18.12.2021 registrováno 293 králíků Mbh.



Jen malá statistika o počtu králíků ve vrhu v tomto roce.
Po sečtení všech králíků v jednotlivých vrzích podle přip.potvrzení vyšel celkový počet 395 kusů.
Počet registrovaných vrhů je dosud 62. Tak že nám vychází průměrně 6,3 kusů/1 vrh
To jen pro zajímavost.

CVMK Přerov

     Ve dnech 18. a 19. 9. se uskutečnila CVMK opět v Přerově. Naše plemeno bylo zastoupeno         
7 kolekcemi a 1 jednotlivcem. Vystavili pouze členové klubu (př. Ing. Kvapil, Mgr. Nečasová, 
Zbraněk, Matúšů st. i ml.) Př. Vytrhlík přihlášenou kolekci nedodal. Výbor klubu věnoval poháry na
nejlepšího 1,0 a 0,1. Posouzení provedl př. Petr Koláček., kterému se nejvíce líbila kolekce př. 
Kvapila, která získala 380,0 b. a titul MČR. Pro přítele Kvapila to byla velmi povedená výstava, 
protože získal i oba poháry věnované klubem a jeho druhá kolekce získala 379,0 b. K úspěchu mu 
blahopřeji a věřím, že ho povzbudí do dalšího chovu. Pavel Matúšů ml. je ještě mladý chovatel, 
takže jeho kolekce byla umístěna mezi ostatními mládežníky.

Speciálka Prostějov 6.11. 

Vystaveno bylo 57 králíků od 9 členů klubu.

Mistr klubu: Kvapil Jan, ing. č. klecí 53-56
Šampion: Kvapil Jan, ing. č. klece 59
Šampionka: Kvapil Jan, ing. č. klece 53
Typizace: Šimek Vlastimil, MVDr. č. klece 10
Barva: Matúšovi P+P č. klece 34
Čestná cena: Šimek Vlastimil, MVDr. č. klecí 9-12
Čestná cena: Kaiser Michal (chov. Biernat Ladislav) č. klece 2
Nejlepší 3 členná kolekce: Matúšovi P+P č. Klecí 38-40

 CV Lysá nad Labem

     Ve dnech 19. - 20. 11. se v Lysé nad Labem uskutečnila CV drobného zvířectva CHOVATEL. 
Mbh bylo po dlouhé době vystaveno velké množství, konkrétně 33 králíků. Všechny vystavili 
členové klubu (př. Bičák, Šimek, Karger, Kvapil, Nečasová a Duchoň). Posouzení provedl př. 
Zdeněk Skočovský, kterému se nejvíc líbila kolekce dr. Šimka, která získala 380,0 b. a získala titul 
MČR a pohár věnovaný ing. Radkem Novotným. Titul ŠČR 1,0 a pohár pro nejlepšího 1,0 
věnovaného klubem si odnesl př. Bičák na 96,0 bodového samce. Př. ing. Kvapil získal na jednu ze 
svých dvou kolekcí ČC, která získala 380,0 b. a 95,5 bodová samička z této kolekce si odnesla 
pohár věnovaný kubem pro nejlepší 0,1. 

Příspěvky od členů klubu

Pojednání o barvě drápů Mbh
     Protože se diskutuje o barvě drápů u Mbh,chtěl bych jako pamětník seznámit členy klubu, jak to 
dříve vypadalo ohledně této problematiky během jeho šlechtění od založení klubu. Víme, že po 
uznání plemene, patřili Mbh do malých plemen, do středních bylo plemeno zařazeno později. Je 
pravda, že po uznání plemene měli Mbh ve vzorníku drápy světle rohovite, bílé byly výluka. Během
šlechtění se ukázalo, při snaze o nejbělejší králíky, že ti nejbělejší mají bílé drápy, tedy výluka. 



Proto se výbor klubu usnesl požádat ÚOK, aby bylo toto změněno, že aby bílé drápy nebyly vadou, 
ale předností, protože ti nejpěknější Mbh byli vylučováni. Po dlouhém vyjednávání s ing. 
Fingerlandem, byl dojednán alespoň kompromis, že bílé drápy jsou nebo byly vadou přípustnou, 
což platilo i v minulém vzorníku.
     V současné době dochází ke křížení s Al a možná i jinými plemeny, mají Mbh drápy převážně 
tmavé u většiny tmavé, ale budeme-li se snažit šlechtit bílou barvu, myslím, že se bílé drápy budou 
vyskytovat. Vidíme, že převážná většina jedinců má černé pesíky, když ne po těle, tak alespoň lemy 
na uších různé intenzity a bude těžké se s tím vyrovnat. Mnohdy i čistě bílý jedinec v září má v 
prosinci černé pesíky. Podle mého názoru, černé drápy nesou více tmavého pigmentu, proto bychom
se měli vyvarovat a nenaslouchat někomu, kdo by nám chtěl radit, že tmavé drápy jsou předností a 
při tom o Mbh nic neví a ani je nechová, jak se to někdy stává.                                                            
                                                                                                       Miloslav Zbraněk

Náš chov Mbh a Mm
     Manžel byl vyzván Michalem Kaiserem, aby napsal článek o našem chovu Mbh.  Králíky 
chováme společně, a tak mě požádal, abych článek napsala já.  Proto dále budu mluvit za nás oba,  
většinou v první osobě. Moravské bílé hnědooké chováme teprve druhým rokem, takže zkušenosti 
máme zatím minimální. Spíše bych proto zmínila některé osobní postřehy ohledně odlišnosti Mbh 
od moravských modrých, které máme 8 let a jejichž chov je o poznání náročnější. Dosud  jsme měli
v chovu 8 samic a 2 samce plemene moravský bílý hnědooký. Hned zkraje chci proto zdůraznit, že 
píši stručně pouze své prvotní dojmy a je pravděpodobné, že naše poznatky se budou postupně 
měnit, s tím, jak bude přibývat zkušeností. Uvedu tedy několik poznatků, které mě doposud zaujaly 
nejvíce.
     Nejdříve ale na přání Michala něco málo o našem chovu:  Zvířatům se snažíme poskytnout co 
nejlepší podmínky a usilujeme o minimalizaci stresu. Samice připouštíme z kapacitních důvodů, a 
také z důvodů termínů konání významných výstav, většinou jen jednou ročně, což samozřejmě není 
optimální. Připouštění nejčastěji realizujeme v lednu až únoru, zejména tehdy, když přijde obleva.  
Králíkům dáváme od dubna do začátku listopadu trávu. Kvalitní seno mají k dispozici celoročně.  
V době reprodukčního klidu dostávají chovní jedinci směs ovsa, ječmene a granulí a jsou krmeni 
jednou denně. Kojící králice a mláďata jsou krmena dvakrát denně a v krmné dávce převažují 
granule (různých značek) a oves s přídavkem slunečnice. V zimě pak krmnou dávku zpestřujeme 
obvykle jablky nebo krmnou řepou, případně různými větvičkami. Mláďata necháváme se samicí 
v dostatečně velkých kotcích co nejdéle. U moravských modrých není problém mít mláďata u 
samice až do pátého měsíce věku. Samice a samce z jednoho vrhu máme spolu tak dlouho, dokud se
nezačnou honit. U Mbh je to cca do 3, maximálně 4 měsíců. U Mm mnohem déle. Podmínkou je 
však dostatek prostoru a udržování čistoty v kotcích. Velkou důležitost přikládáme i přepravě na 
výstavy, kdy se snažíme dopřát králíkům co nejvíce prostoru, a hlavně eliminovat nadměrné teplo. I 
v průběhu výstavy pak našim zvířatům přilepšujeme senem a jinými krmivy, která znají z domova.
     A nyní slíbené poznatky a rozdíly mezi bílými a modrými moravskými králíky. V první řadě mne
zaujala nenáročnost všeho, co souvisí s rozmnožováním a odchovem Mbh.  Samice se u nás 
nechávaly připustit prakticky vždy, bez ohledu na aktuální říji, počasí či další vlivy. Velmi dobře 
zabřezávaly a byly výborné matky. Porody probíhaly většinou bez komplikací. Mléčnost samic byla
velmi dobrá. Hnízda samice budovaly krásná a účelná, se spoustou chlupů. Ztráty mláďat v prvních 
týdnech po porodu byly takřka nulové. Samci byly při připouštění aktivní a bezproblémoví. (Oproti 
tomu moravské modré samice jsou často neochotné se nechat připustit, a to i když mají říji. Špatně 
zabřezávají, porody bývají nezřídka komplikované, mláďata se často rodí nedovyvinutá, mrtvá, 
samice mívají častěji horší mléčnost i mateřské vlastnosti, častěji se vyskytují vrhy s malým počtem
nadměrně velkých mláďat a s tím pak souvisejí komplikace při porodu a po něm.  Samci Mm bývají
při připouštění v průměru pasivnější, mají malou výdrž a často mají problém se samotnou technikou
skoku). 
     Z hlediska početnosti vrhů u nás převažovaly u moravských bílých hnědookých vrhy s 8-9 
mláďaty. Zaznamenali jsme i 12 mláďat. Je však možné, že toho bylo dáno tím, že jsme měli 2 



samice od paní Mgr. Nečasové a v dalším roce navíc jejich dcery.  Samice od jiných chovatelů byly 
v našem chovu zatím jen dvě. A tam byly vrhy početně slabší. 
     Zajímavostí je i délka březosti, která je u bílých o cca jeden den kratší, což jistě souvisí i 
s početností vrhů. U Mbh byla průměrná délka březosti 31 dní, kdežto u Mm to bylo takřka 32 dní.
     Co mě velmi příjemně překvapilo, byly růstové schopnosti plemene. Mláďata i z výše 
zmiňovaných početných vrhů měla ve věku asi 3-5 měsíců až o 1 kg více, než uváděl standard pro 
daný věk. Poté již králíci museli dostávat jen velmi málo koncentrovaného krmiva, aby nepřesáhli 
horní hranici povolené hmotnosti. Toto rychlé nabírání hmotnosti se však následně projevilo volnou
kůží na prsou, až lalůčky u samic. Množství krmiva, které mláďata dostávala, mi přišlo nízké, na 
tak velké přírůstky.  (Celý vrh i se samicí dostával poté, co mláďata začala relevantním způsobem 
přijímat krmivo, jen cca půlku toho, co byla zvyklá konzumovat samice sama. A to do věku asi 10 
týdnů věku mláďat. Teprve pak se začalo množství koncentrovaného krmiva postupně navyšovat, a 
až ve věku asi 3 měsíců dostával celý vrh i se samicí stejné množství  jako samice v době, kdy 
mláďata nežrala.)  Zdá se tedy, že konverze krmiva je u tohoto plemene velmi  dobrá. Naopak se 
poměrně často vyskytovaly trávicí problémy v souvislosti i s drobným navýšením krmné dávky, a to
zejména ve věku kolem 4 měsíce mláďat. Tyto problémy se naštěstí včasným zásahem dařilo 
úspěšně řešit. V porovnání s Mm mají Mbh poněkud nižší jatečnou výtěžnost a znatelně nižší podíl 
svaloviny ze hřbetní partie, která je oproti Mm kratší. 
     Další poznatek se týká temperamentu Mbh, jehož míra značně převyšuje klidné moravské 
modré.  To se projevuje v tom, že samce i samice je nutno mít po jednom od 3-4 měsíců, pokud 
nemá docházet ke vzájemným potyčkám. (U moravských modrých máme samice z jednoho vrhu ve
společném kotci klidně až do dospělosti, a ani při návratu z výstavy nevznikají žádné problémy.) 
Udivily mě i časté útěky králíků z venkovních cca 80 cm vysokých výběhů, které měli králíci 
tendence velmi často přeskakovat. Často také seskakovali ze stolu, na němž byli umístěni například 
během čištění kotců. S tímto jsem se opět za dobu chovu Mm nesetkala.
     Podstatný rozdíl je také v přípravě na výstavy. U moravských bílých hnědookých je to podstatně 
snazší, jelikož odpadá vytrhávání bílých chloupků a kontrola, zda králík nemá bílé skupiny. U 
jednoho bílého jsem se však setkala se skupinou černou, která však byla do očí bijící. U bílých 
v našem chovu se ale častěji vykytovaly defekty pyje, což u Mm nebývá až tak častým problémem. 
     Nejen z výše uvedených postřehů plyne, Mbh se mi jeví jako exteriérově jedinečné, líbivé a 
nenáročné plemeno, které bych doporučila jak chovatelům, kteří chtějí chovat králíky za účelem 
masné produkce, tak začínajícím chovatelům, nebo těm, kteří preferují extenzivnější způsob 
výkrmu, ale hlavně těm, kteří jsou i v dnešní době, navzdory všem a všemu hrdí na to, že jsou Češi 
a chtějí podpořit jedinečné a originální NAŠE NÁRODNÍ plemeno Moravský bílý hnědooký!
                                                                                                                                                         
Ivana Kvapilová

Regenerační křížení  Pavla Matúšů st.   2. díl  
Od začátku jsem pracoval s jedním samcem plemene Aljaška a čtyřmi samicemi Mbh.
Jedna samice byla z regenerace př. Kaisera F3,ostatní čisté Mbh.
Z F1 jsem registroval 22kusů obojího pohlaví 50:50
Z těchto jsem vybral dva samce a dvě samice, každý kus po jiné matce.
Složil jsem 4 páry.
1.pár:  Samec F1 - 12-K  x  Mbh generace F3 od př.Kaisera 6-K
2.pár:  Samec Mbh S-309  x samice F1  16-K
3.pár:  Samec Mbh S-63  x  samice F1  28-K
4.pár:  Samec F1 - 7-K  x  samice Mbh  S-292
Od páru č. 1 jsem odchoval 6 mláďat, z nichž byly 2 samičky bílé hnědooké 40-K  a  41-K
Od páru č. 2  jsem odchoval 5 mláďat, z toho 3 bílé hnědooké 1,0 55-K, 0,1 56-K a 0,1 57-K
Od páru č. 3 jsem odchoval 8 mláďat, z toho 4 bílé, ale jedno mělo červené oči, 1x úhyn. Zůstali mi 
1,0 a 0,1 bílí hnědoocí. 



     Od páru č. 4 jsem odchoval 9 mláďat z 11 vržených. Z toho bylo pouze 1 bílé hnědooké.
Z tohoto jsem se odvážil vystavit pouze 3 kusy od druhého páru. Samec F2 - dostal 95,0b první 
samice F2 - 94,5b a druhá F2- 0,1 93,5b. Z těchto jsem si ponechal do dalšího chovu první dva 
zmiňované.
     Od prvního páru jsem vybral F2- 0,1 40-K, která vrhla 6 mláďat bílých hnědookých, z nichž mi 
zůstaly pouze dvě samičky, které jsou vrženy 7-1 a momentální váha(prosinec) je 2.7 kg, což není 
špatné. V barvě je to ale ještě horší než u výše zmiňovaných F2, ale to přikládám křížení s 
regenerační samičkou od př. Kaisera. Tady bych ještě neházel flintu do žita. Srst myslím dobrá, typ-
ucho ok.
     Co se týká odchovu od páru 3 a 4 nenechal jsem do dalšího chovu nic, jelikož králíci nedosáhli v
dospělosti ani na spodní váhovou hranici cca 3,0 kg. Navíc tam nebyla ani srst jakou bych očekával,
krátké ucho pod 10cm, celkově krátké tělo. Barva taky hodně zašedlá.
     Takže na nastávající chovnou sezonu použiji jednoho samce a dvě,možná tři samice z celé 
regenerace. Není to z celkového základu mnoho, nicméně hodlám pokračovat. Musím ale férově 
přiznat, že jsem si myslel kolik toho dokážu, ale zkušenost momentálně je taková, že by na takovou 
regeneraci byla potřeba daleko větší základna než jakou  momentálně disponuji. Možná jsem dělal 
chybu i v tom, že jsem vybíral jen bílé králíky a chtěl všechno urychlit a to se mi vymstilo.

Výše zmiňované samičky F3

              

Pavel Matúšů

Regenerační křížení Václava Vytrhlíka 2. díl
Vážení přátelé,
     jak jsem přislíbil v minulém zpravodaji píši pár řádek k mému RK.
Asi veškerá snaha má být po zásluze potrestána ……….
Z generace F2 jsem měl letos jenom dva vrhy.
V prvním bylo 7 mláďat z toho dvě bílá.
V druhém bylo 6 mláďat a také dvě bílá, ale ta se podobala Ččp.
U prvního vrhu při odstavu uhynula matka 21K a i přes dvojí očkování proti MXT bílá mláďata 
časem uhynula – barevná přežila.
V druhém vrhu potomci v dospělosti opravdu nestáli za nic, jen jedna samička. Co dál se uvidí……
Matka již znovu nezabřezla ( asi tučná), tak jsem ji poslal k dalšímu vesnickému chovateli.
Mám tu ještě čtyři mláďata generace F3, mají měsíc. Zatím jsou typická, ale vrchní část pírka mají  
dosti hnědou, snad přelínají. Matku na příští vrh připustím jiným plemeníkem. Jaké bude další 
potomstvo se uvidí……

Kontrolovaný plemenný chov

V roce 2020 jsem zažádal o kontrolovaný chov – byl mi přiznán na roky 2021 a 2022.



Za posledních 30 let jsem však neměl tak špatný rok v odchovech mláďat jako v roce 2021.
Ze čtyř vrhů, které matky neopustily, jsem registroval 22 mláďat. Ta která přežila zažívací potíže 
napadla MXT - i přes dvakrát podanou vakcínu. Zůstalo jich jen 8 kusů, 7 kluků nevalného typu a 1
holka – tu jedinou snad použiji do dalšího chovu. Kluky jsem zužitkoval či přenechal  
neregistrovaným chovatelům k domácímu chovu.
     Budu ještě registrovat 11 listopadových mláďat (snad je nic nepostihne).
Z výše uvedených důvodů jsem neměl možnost vystavovat na CVMK Přerov ani na CV Lysá nad 
Labem, tím pádem jsem nesplnil podmínky pro kontrolovaný chov – asi mi bude odebrán.
Tak mi zbývá popřát vám i sobě mnoho zdraví a krásných odchovů králíků Mbh v tomto roce  i 
dalších letech.
                         Václav Vytrhlík 

Moje zkušenost s kotištěm
Vážení přátelé,
     rád bych se s vámi podělil o mou zkušenost s vkládáním kotiště březím samicím. Kotiště 
používám asi 9. rokem. Je ve tvaru kvádru d: 62cm š: 40cm v: 35cm. Je vyrobená z tenké překližky,
která je našrubovaná na kostře z hranolků. Na přední stěně je vstupní vchod pro samici velikosti 
25x25cm a 10cm od země a z obou stran jsou dvířka na pantech, takže kotiště můžu vkládat do 
kotců vlevo i vpravo bez ohledu na to, na které straně mám pověšené jesle.. Všechny venkovní rohy
mám oplechované proti okusu!
Nejdřív jsem ty bedýnky měl ze stran nepřístupné, dvířka byla na víku (asi jedna třetina délky), ale 
špatně se mi prováděla kontrola vrhu. Tak jsem si přemístil dvířka na  jednu boční stěnu. To už bylo
lepší. Pohodlná kontrola. Problém ale nastal s tím, že jsem je mohl umístit jen vpravo nebo vlevo 
kvůli jeslím. Tak jsem přidal dvířka i na druhé straně.
     Kotiště samici vkládám do kotce 14 dnů před kocením. Kotec samozřejmě předtím pořádně 
vyčistím a posypu vápnem, pak bohatě vystelu slámou. Vložení kotiště kratší dobu než 14 dnů před 
vrhem se mi několikrát nevyplatilo, spíš tam bylo zbytečné, protože samice si udělala hnízdo mimo.
Ale mám i tu zkušenost, že jedna samice si stavěla hnízdo opakovaně mimo budku, ať jsem ji tam 
vložil kdykoliv. Kotiště vkládám vstupním otvorem k zadní části kotce, protože jak je známo, 
samice si staví hnízdo většinou v tmavším koutě. Můžu potvrdit, že ze 70% si to hnízdo udělají v 
tom tmavším koutě, takže mám snažší kontrolu, když jsou mladí blíže dvířkům. Tím, že mám 
vstupní vchod 10cm nad zemí, malí králíčci nemůžou cestovat po celém kotci, pokud náhodou 
vylezou z hnízda nebo je matka vytáhne na struku, snáz se vrátí než kdyby byli v hnízdě bez kotiště.
     Kotiště dávám pryč, když se mladí začnou sami krmit. Níže pár fotek.

  

Michal Kaiser



Společenská rubrika

Opustili nás:
  

Oslavenci:

př. Karger Ivan 80 let 
př. Přikryl Vladimír 80 let 
př. Brabec Jaroslav 70 let
př. Kaiser Michal 40 let 
př. Kvapil Jan, ing. 40 let 

Seznam členů klubu s příslušností k ZO k 1.1. 2022

JMÉNO BYDLIŠTĚ KONTAKT
PŘÍSLUŠNOST                     K

ZO ČSCH

Blažek Josef
Stará Říše 215

588 67 Stará Říše
774 051 943

gerda.blazkova@seznam.cz
Telč

Brabec Jaroslav
 Olomoucká 185
796 07 Držovice

 739 948 239  
brabcova.pv@seznam.cz

Držovice

Duchoň David
Popůvky 13

752 01 Kojetín
721 379 800

duchondav@seznam.cz
Kojetín

Foltýn Stanislav
Nádražní 389

798 26 Nezamyslice 
605 779 803  

stafol@volny.cz
Němčice n/H

Jindrová Hana
Olešnice 14

593 51 Chlumec nad Cidlinou
776 324 320

svojanovska.hanka@seznam.cz
Chlumec nad Cidlinou

Kaiser Michal
Paršovice 10

753 55 Paršovice
721 344 543

kaisersm@seznam.cz
Malhotice

Karger Ivan
Prosečská 657

463 11 Vratislavice n/Nisou
723 214 788

 Jolana.Tem@seznam.cz
Chrastava

Kadeřábková-Poláková
Lenka

Bosyně 25
277 24 Vysoká

lenka@plivnik.cz
775 170 090

Hostivař

Konečný Jiří
  Bílovská 602

696 15 Čejkovice
722 611 339 Hustopeče



Kvapil Jan ing.
Borotín 175

679 37 Borotín
777 799 833

Kvapil.24@seznam.cz
Letovice

Matúšů Pavel
Pod Dubovcem 571

766 01 Val. Klobouky
604 515 618

   mapa2104@seznam.cz        
Valašské Klobouky

Matúšů Pavel ml.
Pod Dubovcem 571

766 01 Val. Klobouky
739 724 466

pavelmatusu2004@seznam.cz
Valašské Klobouky

Nečasová Marcela mgr.
Valchov 29

680 01 Boskovice
731 924 618   

   marcelanec@seznam.cz  
Boskovice

Přikryl Vladimír
Gorkého 10

796 07 Držovice
582 365 634 Držovice

Šimek Vlastimil MVDr.
Senorady 61

675 75 Mohelno
776 306 741

vlastik.cuniculus@seznam.cz
Ivančice

Šťastný František
Mělnické Vtelno 85
277 38 Měl. Vtelno

   326 337 316         
702 069 197

Chorušice

Vytlačil Tadeáš
Malá Losenice 53

592 11 Velká Losenice
773915423

tadeasvytl@seznam.cz
Velká Losenice

Vytrhlík Václav
Nová 180

691 11 Brumovice
773 650 717

dvytrhlikova@seznam.cz
Hustopeče

Zbraněk Miloslav
Mlýnská 85

798 28 Mořice
737 605 929     

zbrankovi.am@gmail.com
Němčice n/H

K 1. 1. 2022 má klub 19 řádných členů

Žádám všechny členy klubu o kontrolu svých výše uvedených údajů. Případné změny mi,
prosím, oznamte z důvodu následného provedení oprav a tím udržení aktuálnosti tohoto seznamu.

ČESTNÍ ČLENOVÉ

Dolák Jaroslav Otaslavice 203 737 389 949
798 06 Otaslavice

Hegr Josef Kavalcova 26
792 01 Bruntál

Šujan Ladislav Nová 180 776 612 609
683 41 Bohdalice kamensikova@seznam.cz

ČESTNÝ PŘEDSEDA KLUBU

Zbraněk Miloslav Mlýnská 85
798 28 Mořice


